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a r m a n m e l i . i r  مناظره داغ 
پیرامون فرماندهی جنگ

 حسین علایی: امام به دنبال حفظ تمامیت 
ارضی ایران بود

 حسین ا…کرم: آقای هاشمی برای پذیرش 
قطعنامه باید محاکمه می شد

 محسن هاشمی: ادعای خیانت، 
با رویکرد رهبر انقلاب کاملا در تضاد است

نکتــــه و نظر
یاسر هاشمی:       

امضای قطعنامه پایان جنگ نبود
  اهدای خودکار امضای حکم اعدام صدام به آقای هاشمی

آرمان ملی- پنج شنبه بود که میزگرد »استراتژی   صدام نوشت آقای هاشمی به هر آنچه می خواستی رسیدی
نظامی ایران برای پیروزی در جنگ و فتح بغداد« با حضور 
سردار حسین علایی و حسین ا...کرم توسط انجمن اندیشه 
و قلم در خانه اندیشمندان علوم انسانی برگزار شد. در 
این جلسه استراتژی پایان جنگ و نقش فرماندهان آن 
به خصوص مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت و سردار علایی، حسین ا... کرم  و 
محسن هاشمی رفسنجانی در آن به صحبت و اظهار نظر 

پرداختند.
  کار بزرگ هاشمی

 یک فرمانده دفاع مقدس درخصوص استراتژی ایران 
برای خاتمه جنگ اظهار داشت: اینکه ایران جنگ را 
خاتمه بدهد یک سری شرایط داشته است. شرطش این 
بوده که غرامت جنگ را بگیرد که هنوز هم نگرفته ایم.  
شرط بعدی این بوده که آنها معاهده 1975 را بپذیرند. 
یکی از کارهای بزرگی که آقای هاشمی رفسنجانی کرد 
این بود که در مذاکره دیپلماتیک مکاتبه ای عراق را به 
اینجا رساند و بعد از آقای هاشمی رفسنجانی تا الان هیچ 
کسی در ایران نتوانسته معاهده 1975 را اجرایی کند. 
حسین علایی گفت: هنوز هیچ کدام از دولت های عراق 
نگفته اند ما معاهده 1975 را قبول داریم و بر این مبنا 
عمل کنیم. وی افزود: ما از همه شخصیت های انقلاب 
دفاع می کنیم و به خاطر مسائل سیاسی به کسی بد و بیراه 
نمی گوییم و از کسی هم تعریف نمی کنیم. الان که سال ها 
است آقای هاشمی رفسنجانی نیست و جنگ هم گذشته، 
آقایانی که دنبال این بوده اند، 1975 را اجرایی کنند. این 
چهره سیاسی، نظامی عنوان کرد: با همین عراقی که 
می گویید در کنترل ماست و نفوذ داریم. اگر نفوذ بود اقلا 
معاهده 1975 را اجرایی می کردید. آبادان و خرمشهر را 
که سال گذشته دیدید مردم چه مصیبت هایی کشیدند 
و به خیابان ها آمدند را آباد می کردید. علایی ادامه داد: 
هنوز خرمشهر و آبادان به قبل از جنگ نرسیده اند. نه 
بندر خرمشهر فعال شده و نه پالایشگاه آبادان به تولید 
قبل از جنگ رسیده است. علایی اظهار کرد: الان که 
مشکلات نیست اینها را حل کنید. مگر کسی جلوی شما 
را گرفته است؟! یکی از بزرگترین ایرادهایی که می توانیم 
بگیریم این است که از روز اول تا آخر جنگ ما استراتژی 
دیپلماسی نداشتیم. همین الان هم با عراق استراتژی 
نداریم و نمی دانیم با عراق می خواهیم چه کنیم. بالاخره 
1975 باید اجرایی شود یا نه؟ هیچ کاری نکرده ایم؛ نه 
غرامت گرفته ایم، نه اروند را لایروبی کرده ایم و نه در آنجا 

کشتیرانی می کنیم.  فقط می گوییم ما نفوذ داریم.
  هاشمی باید محاکمه می شد

یک فعال سیاسی اصولگرا درخصوص پایان جنگ 
گفت: مطالب آقای علایی به نوعی دارای تضاد بود. یک 
جایی آقای هاشمی قهرمان 1975 می شود و نداشتن 
دیپلماسی روشن به جای دیگر مربوط می شود. مثلا 
نوشتن نامه مربوط به 1975 شاهکار آقای هاشمی است 
و هنوز هم ادامه ندارد. به نظر من ای کاش ایشان به عنوان 
یک مطلع فقط به یک جهت گیری و ارائه نمی پرداخت. 
حسین ا... کرم افزود: وقتی 598 را پذیرفت عراق حمله 
کرد و 25 هزار نفر اسیر داریم. چرا اینجا نمی گویید؟ آقای 
هاشمی باید محاکمه می شد. وی درخصوص صحبت 
علایی مبنی بر اینکه اگر به حرف های هاشمی گوش 
می کردیم جنگ به اینجا نمی رسید بیان کرد:  به حرف 
ایشان گوش کردیم. قطعنامه 598 جام زهر را به حلقوم 
امام ریخت. بعد چه اتفاقی افتاد؟ کسی در این کشور، 
منهای یک تعداد بچه های قدیمی جنگ، خبر ندارند، 
598 مساوی با 25 هزار اسیر و از دست دادن نیمی از 
تسلیحات ارتش است. همه اینها مسئول دارد. ا... کرم در 
مورد اظهارات علایی که گفت؛ اینها بی عرضگی کسانی 
است که جنگ را اداره می کردند اظهار کرد: آقای هاشمی 
اداره می کرد. مثل اینکه شما فرمانده جنگ نیستید. 
علایی گفت: آقای هاشمی خرداد ماه فرمانده شده است. 
ا... کرم پاسخ داد: 598 را بعد از خرداد و در تیر ماه پذیرفت 
که علایی در پاسخ گفت: آقای هاشمی نپذیرفت. در این 
لحظه ا... کرم اذعان کرد: ما متوجه شدیم حرف شما 
چیست. هرچه خوبی است به آقای هاشمی و هرچه بدی 
است را به امام بدهید. علایی بیان کرد: من طرفدار امام 
هستم و معتقدم تمام طرفداران امام را باید حمایت کرد. 
ما می توانیم نقد منصفانه کنیم ولی نباید مسائل سیاسی 

را وسط بیاوریم.
  تصمیمات امام را زیر سوال نبریم 

پرسش دیگر در مورد تغییر استراتژی ایران برای پایان 
دادن به جنگ بود که  یک امر سیاسی به شمار می رفت یا 
یک امر نظامی که  علایی در این خصوص گفت: استراتژی 
امام این بود که کاری کنیم مردم عراق حکومت عراق را 
ساقط کنند و از بین ببرند. اولا زمانی که امام آقای هاشمی 
را انتخاب کردند محبوب ترین آدم بین سپاه و ارتش بود. 
بین سپاه و ارتش اختلاف ایجاد شده و هر چند وقت پیش 
امام می رفتند و حل نمی شد. گفتند یک کسی بیاید که 
توان سپاه را باور داشته باشد تا مسائل با ارتش را حل و 
فصل کنیم. امام اول ایشان را هماهنگ کننده گذاشت. 
اصلا مهمترین مسأله ما این بود که از اول تا آخر جنگ 
ستاد فرماندهی کل قوا به معنی عملیاتی نداشتیم. 
همیشه سپاه و ارتش تصمیم می گرفتند و تصویب و تأیید 
می گرفتند؛ ستادی از بالا نبود که بگوید این کار را انجام 
بدهید و هماهنگ کند. اگر امام کس دیگری را مناسب 
می دانست او را به فرماندهی می گذاشت. نیاییم به خاطر 
اینکه به هر دلیلی در چند سال اخیر بر سر مسائل سیاسی 
با آقای هاشمی اختلاف پیدا کرده ایم همه تصمیمات 
امام را زیر سؤال ببریم. امام آن موقع ایشان را بهترین فرد 
تشخیص داد و ایشان هم که آمد شروع به حل و فصل 
مسائل بین سپاه و ارتش کرد. به این دلیل والفجر 8 موفق 
شد که آقای هاشمی توانست مسائل ارتش را حل کند و 

پدافند و توپخانه و هوانیروز را پای کار بیاورد.  
  ادعای خیانت 

در این نشســت محسن هاشــــمی بـا اشاره به نقش 
شرایط در نظرات مسئولان جمهوری اسلامی در مقاطع 
مختلف گفت: مسئولان همواره به فکر کشور و مردم و 
جانهایی بودند که از دست می رود و هیچ یک از کسانی 
که در مدیریت جنگ ایران و عراق فعال بودند، به خیانت 
نمی اندیشیدند. وی تاکید کرد: امام تنها از یک نقطه 
گزارش نمی گرفتند و از فرماندهان و مسئولان مختلف 
اطلاعات می گرفتند و تنها با صحبت آقای هاشمی تصمیم 
نمی گرفتند. مقام معظم رهبری هم که دقیق از موارد مطلع 
بودند، سال 69 نشان فتح را به آقای هاشمی دادند. البته 
ایشان می خواستند نشان را زودتر بدهند که آقای هاشمی 
گفت صبر کنید آزادگان آزاد شوند. لذا ادعای خیانت 
مسئولان جنگ، با رویکرد رهبر انقلاب کاملا در تضاد است.

گزارش

آرمان ملی - مــطهره شفیـعــی: 
»نوشاندن جام زهـــر به امام « عبارتی 
است که سال هاست از ســـــوی مخالفان 
آیت ا... هاشمی مطرح می شود. آنها یا به 
درستی شناختی از جنگ 8 ساله و چرایی 
امضای قطعنامه 598 ندارند یا استقلال و سربلندی کشور 
برایشان اهمیت ندارد بلکه می خواهند از هر اقدامی برای تخریب 
تاثیرگذاران و شخصیت های مورد اعتماد مردم از جمله آیت ا... 
هاشمی بهره ببرند. یکی از این موضوعات به پذیرش قطعنامه پایان 
جنگ مرتبط است و روایات انحرافی از آن که نتیجه ای جز بدبین 
کردن جامعه به مسئولان ندارد، منتشر می شود مانند رجا نیوز 
که نوشته است:» محسن رفیق دوست وزیر وقت سپاه می گوید: 
حرکتی که منجر به پذیرش قطعنامه شد، این بود که آقای هاشمی 
به عنوان فرمانده جنگ، آقای میرحسین موسوی را گذاشت رئیس 
ستاد و آقای بهزاد نبوی را گذاشت مسئول پشتیبانی. آنطور که 
از اظهارات فرماندهان نظامی بر می آید، گرچه امام خمینی)ره( 
به دنبال سقوط صدام بود، اما در واقعیت دولت و سیاسیونی 
چون حسن روحانی با هدف امام همراه نبودند. لذا کار را به جایی 
رساندند که امام خمینی)ره( به پذیرش قطعنامه 598 رضایت 
دادند. به همین خاطر است که حضرت امام در پیام قطعنامه خطاب 
به مردم ایران می فرمایند: بدا به حال من که هنوز مانده ام و جام 
زهرآلود قبول قطعنامه را سر کشیده ام« در هفته دفاع مقدس هم 
بسیار کوشیدند تا نقش آیت ا... هاشمی پنهان بماند اما این نقش 

هیچگاه از ذهن جهانیان حذف نشده است. 
 روایـت یـاسر هاشمــی از پذیرش قطعنامه

یاسر هاشمی پسر کوچکتر آیت ا... که به تدوین و گردآوری 
آثار پدر مشغول است در بسیاری از مقاطع همراه آیت ا... بوده و 
به خوبی از آنچه گذشت خبر دارد. او در اتاقی در کلاب هاوس با 
عنوان »هاشمی بدون سانسور« گفت: »تاریخ جنگ را نمی شود 
از 31 شهریور 59 تا روز امضای قطعنامه دانست چرا که معتقدم 
تاریخ جنگ از زمان امضای قرارداد الجزایر توسط شاه تا مرگ 
صدام باشد.  باید دانست پایان جنگ قطعنامه نیست. وی ادامه 
داد: درست است که آقای هاشمی قطعنامه 598 را با مشورت 
امام پذیرفت اما برای بعد از آن برنامه داشت. آنهایی که امروز 
این اتفاق را محکوم می کنند، یادشان باشد که اکنون ما هستیم 
اما صدام، حزب بعث و آن رژیم نیست. یاسر هاشمی تصریح 
کرد: آقای هاشمی خواهان سیاست میدان و دیپلماسی همراه 
با هم بود. وقتی آقای فرمانده جنگ بود، می گفت جنگ جنگ 
تا پیروزی و در همان جا در جلسه فرماندهان می گفت این اتفاق 
باید رخ دهد تا من به شیوه سیاسی جنگ را حل کنم. وی با بیان 
اینکه آقای هاشمی برنامه داشت، گفت: برخی می گویند آقای 
هاشمی ستاد نداشت اما من می گویم برای بعد از قطعنامه 598 
به جد برنامه داشت. وی ادامه داد: اتفاقاتی که رخ داد را در نظر 
داشته باشید مانند  12 نامه بین صدام و آقای هاشمی که در آخر 
صدام می نویسد آقای هاشمی به هر آنچه می خواستی رسیدی. 
در همان زمان عملیات مرصاد و افتضاح برای منافقین رخ داد که 
من آن را میدان تعریف می کنم.  وی با اشاره به آزادسازی اسرا 
گفت: آزادسازی اسرا هم برای آقای هاشمی خیلی مهم بود و 
می خواست مسیری را طی کند که  به روند آزادسازی لطمه 
نخورد. وقتی از آقای هاشمی پرسیده می شد در زندگی از چه 
موضوعاتی خوشحال هستید به  3 مورد اشاره می کرد که خاتمه 
جنگ، کار قرآنی و آزادسازی اسرا بود یعنی آزادسازی اسرا 
برایش خیلی مهم بود. یاسر هاشمی گفت: به هر چه در قطعنامه 
598 می خواستیم، رسیدیم یعنی به مرزها برگشتند، متجاوز 
اعلام شدند و غرامت بحث جدی است که جای خودش را دارد. 
یاسر هاشمی درباره مناقشه عراق و کویت هم توضیح داد: آقای 
هاشمی در اینکه نیروهای بعثی از مرزهای ایران به مرزهای کویت 
منتقل شوند، بی تاثیر نبود. آن زمان وزرا و مقامات عراقی به ایران 
رفت و آمد داشتند که در خطبه ها و سخنرانی های آقای هاشمی 
می توان متوجه شد ایشان توانست حزب بعث را از مرزهای ما به 
مرز کویت منتقل کند. یاسر هاشمی در بخش دیگری گفت: بعد 
جنگ به عراق سفر کردیم هر چند برخی گفتند قاتل پسرانتان 
آمد اما رئیس جمهور عراق در آن زمان به استقبال آقای هاشمی 
آمد که نه رئیس جمهور و نه فرمانده جنگ بود و 3 پرچم نیروی 
دریایی و هوایی و زمینی ارتش عراق را به ایشان تقدیم کرد. در آن 
زمان دو سوم خاک عراق را با ماشین رفتیم که کسی جرات این 
کار را نداشت.  فرمانده سابق جنگ با قدرت حرکت و با مقامات 
دیدار می کرد که متاسفانه زمان دولت آقای احمدی نژاد بود و این 
صحنه ها پخش نشد. آقای رضایی و فرماندهان جنگ با تاکید آقای 

هاشمی با ما بودند. سفر موفقیت آمیزی بود.
 روایــت دیــدار قاضی صدام با هاشمی 

یاسر هاشمی گفت: وقتی صدام حکم اعدام گرفت، قاضی این 
پرونده به تهران سفر کرد و خودکاری که حکم اعدام صدام را با  آن 
امضا کرده بود، به آقای هاشمی تقدیم کرد. این قاضی گفت وقتی 
حکم اعدام صدام را امضا می کردم، گفت تو حکم اعدام من را ندادی 
آن هاشمی بی مو )توهین( داد.  این قاضی سپس گفت این خودکار 
را می دهم چون اعدام صدام کار شما بوده. هاشمی ادامه داد: این 
همه دستاورد خوب داشتیم. اگر قطعنامه را قبول نمی کردیم، 
به تعداد شهدا اضافه می شد و معلوم نبود خاک ما چه می شود. 
می خــواهم بگویم ایـــن اتـــفـــــــاق مبنای تصمیمات عادی 
نبود بلکه اقدام برنامه ریــزی شده از سوی آقای هاشمی بود که 
جلو رفت. پس از آن در حوزه دیپلماسی و بخش میدان هیچ وقت 

در موضوع عراق نباختیم و مسیر خوبی پیش رفتیم.

آرمـان مـــلی: »شــــایســـته سالاری« واژه 
پر طمطراقی است که بسیاری از مسئولان در ادوار و 
مقاطع مختلف درخصوص انتخاب افراد زیرمجموعه خود 
درخصوص آن صحبت کرده  و مبنای گزینش افراد برای 
پست های مختلف را بر همین امر پایه گذاری کرده اند. 
جالب اینکه هر دولتی روی کار آمده انتخاب های خود 
را ولو اینکه بعضا عملکردهای مطلوب و درستی هم 
نداشته اند بر اساس ملاک های کارآمدی و شایسته سالاری 
توجیه  کــــرده اند. نمونه این امر را می توان در دولت های 
نهم و دهم محمود احمدی نژاد دید که برخی مدیران 
و حتی وزرا عملکرد نه چندان مطلوبی از خود بر جای 
گذاشتند اما رئیس دولت تمام قد از آنها دفاع کرد. حتی 
در دولت روحانی نیز بعضا شاهد برخی افراد در پست هایی 
بودیم که عملکرد چندان مطلوبی از خود بروز ندادند اما 
مورد حمایت مسئولان وقت قرار گرفتند. لذا آنچه مسلم 
است از شایسته سالاری در سخن تا شایسته سالاری 
در عمل تفاوت بسیار است. باید دید دولت مستقر که 
سید ابراهیم رئیسی آن را هدایت کرده و به پیش می برد 
چه میزان بر این مبنا قدم بر می دارد. از اتفاق رئیسی در 
زمره روسای جمهوری است که شایسته سالاری و کارآمدی 
را جزء شعارهای اصلی  و سر لوحه عملکردی دولت خود 
قرار داده است و تاکید داشته که در انتخاب ها و انتصابات 

بر همین اساس عمل خواهد کرد؛ هرچند که در برخی 
انتصاب ها در دولت رئیسی نیز حرف و حدیث  هایی وجود 
دارد. از برخی اعضای کابینه که به قرائت کارشناسان، 
رئیس جمهور می توانست نفرات کارآمدتر و شایسته تری 
را برگزیند تا برخی مدیران و زیرمجموعه وزارتخانه ها 
که می شد به جای انتصاب بر مبنای گرایش سیاسی 
و تفکر همراه؛ بر مبنای کارآمدی و توانایی به انتخاب 
پرداخت. آنچه مسلم است معیار و ملاک برای گزینش 
افراد در سمت های مختلف فارغ از تعلقات و گرایشات 
حزبی و سیاسی به چند مورد اصلی تقسیم می شوند. 
تخصص گرایی، تعهد  کاری، سوابق تحصیلی مرتبط با 
جایگاه محل فعالیت و خدمت و داشتن سوابق اجرایی 
مربوط با آن جایگاه از مهم ترین مسائلی است که باید برای 
انتصاب یک مدیر یا مسئول برای فعالیت در حوزه های 
مختلف در نظر گرفته شود. حال مسائلی مثل انقلابی 
بودن و تفکر یکسان با روح حاکم بر دولت در درجه بعدی 
قرار می گیرد. لذا برای پیشرفت و حرکت رو به جلو باید 
از نخبگان، افراد توانمند، کارآمد و شایسته ولو اینکه 
به جهت جریانی و جناحی همراه نباشند استفاده کرد. 
گرچه رئــیس جمهور بارها از نگاه فراجناحی به مسائل 
مـــهم کشوری و ملی صحبت کـــرده اما آنچه که 
مشاهده می شود روح حاکم بر دولت نه فراجناحی که 

اصولگرایی است. البته این موضوع طبیعی است که دولت 
به جهت گرایش تفکری و گفتمانی به جریانی تعلق داشته 
باشد اما این مساله نباید باعث شود تا در عرصه انتخاب 
مدیران و مسئولان، کارآمدی و شایسته سالاری به محاق 
فراموشی برود و رویکردهای جریانی و جناحی غالب گردد 
و از شایسته سالاری نیز جز اسمی باقی نماند. لذا به نظر 
می رسد که دولت برای بالندگی، پویایی و عملکرد بهتر و 
بیشتر باید دقت بیشتری در انتخاب و انتصاب مدیران 

خود به خرج دهد.
 شایسته سالاری در انتخاب

با گذشت بیش از یک ماه از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم ارکان دولت کم کم تکمیل شده و پست های 
خالی نیز در حال پر شدن هستند و کمتر جایی  از 
زیرمجموعه های دولت است که خالی مانده باشد. این 
در حالی است که پس از انتصابات مختلف در دولت 
کم کم چهره دولت تکمیل می شود و رفته رفته استان های 
مختلف کشور نیز استاندار تازه خود را می شناسند. این 
در حالی است که از چندی پیش زمزمه هایی درخصوص 
برخی تاثیـــــرات و سفارش ها از تاثیر برخی نمایندگان 
مجلس گرفته تا برخی مسئولان استانی در خصوص 
انتخاب استانداران شنیده می شود و افراد مختلف نیز 
نسبت به آن واکنش نشان داده اند. البته تا اینجا چندین 

استاندار مشخص شده اند و انتظار می رود که سایر استان ها 
نیز به زودی با استاندار خود آشنا شوند. البته انتصاب 
استانداران در این دولت چندان بی سروصدا و بی حاشیه 
نیز نبوده است. جایی که نخستین چالش اصولگرایان 
با دولت رئیسی بر سر انتصاب حسین مدرس خیابانی 
سرپرست وزارت صمت در دولت روحانی به استانداری 
سیستان وبلوچستان رقم خورد. رسانه  های اصولگرا وی 
را مدیر نجومی بگیر معرفی کردند اما وزارت کشور در 
بیانیه ای از او حمایت کرد.  اخیرا نیز در جریان انتصاب 
سید حامد عاملی استاندار جدید اردبیل حواشی بروز کرده 
و برخی انتصاب وی را به نسبت فامیلی وی با امام جمعه 
اردبیل مرتبط می دانند. چراکه استاندار جدید اردبیل 
برادرزاده امام جمعه این استان است. هر چند که عده ای 
نیز طرح چنین مسائلی را دامن زدن به مشکلات و ایجاد 
حواشی برای دولت قلمداد می کنند. آنچه مسلم است 
دولت رئیسی باید با عهدی که با مردم در نخستین بیانیه 
خود بسته درخصوص انتصاب افراد بر اساس شایستگی 
و کارآمدی پایبند بوده و بابت برخی انتصابات احتمالی  
بر خلاف این شعار در زیرمجموعه وی در وزارتخانه ها یا 
سایر دستگاه ها از مدیران خود پاسخگویی مطالبه کند. این 
مساله نشان خواهد داد که رئیسی دغدغه کارآمدی و حل 

مشکلات کشور به دست افراد توانمند و شایسته را دارد. 
 تهمت زنندگان پاسخگو باشند

نماینده ولی فقیه در استان اردبیل  در مراسم تودیــع 
و مـــعارفه استانـــدار جدید این استان درخصوص 
بــرخی حواشی پیرامون این انتصاب اظهار داشت: بنده در 
مسئولیت نمایندگی مقام معظم رهبری در استان دخالتی 
در عزل ونصب ها ندارم و به هیچ وجه سفارش فردی را 
نمی کنم و اگر نامه ای را به مدیران و یا مجموعه قضایی 
استــان ارجاع مــی دهم قطعـــــا با پی نوشت بررسی 
قانونی و دقت نظر در پرونده هاست تا حقی از کـــسی 
ضایع نشود اما قضات و مدیران در تصمیم گیــــری نهایی 
مبسوط الید هستند. حجت الاسلام سید حسن عاملی 
گفت: برخلاف برخی اظهارنظرها و طرح مسائل حاشیه ای 
بنده اعلام می کنم که در انتخاب استاندار جدید اردبیل 
دخالتی نکرده و سفارشی را به دولت و یا وزیر کشور 
نداشته ام بلکه رزومه افراد به وزارت کشور ارسال شده تا 
تصمیم نهایی را وزیر کشور و دولتمردان اتخاذ کنند. امام 
جمعه اردبیل تصریح کرد: آنهایی که تهمت زده و اظهارات 
دروغی در رسانه ها و فضای مجازی منتشر می کنند باید 
بدانند که در روز قیامت باید در پیشگاه خداوند پاسخگو 
باشند چراکه خدا را شاهد می گیرم که برای استانداری 

سیدحامد عاملی حتی یک قدم نیز برنداشته ام.

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: »FATF منطقه ای تشکیل می دهیم« 
این جمله محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس است! آیا 
امکان تشکیل FATF  منطقه ای وجود دارد که این نماینده به آن اشاره کرده؟ 
یک سازمان فرادولتی است که سیاست ها و استانداردهای مبارزه با جرایم مالی 
را طراحی و ترویج می کند. این استانداردها، پولشویی، تامین مالی تروریسم 
و سایر تهدیدهای مربوط به سیستم مالی بین المللی را هدف قرار داده است. 
کارگروه اقدام مالی FATF یا Financial Action Task Force، در سال 
1989 و به دستور گروه هفت )G7( تاسیس شد و مقر آن در پاریس است. 
افزایش قابل توجه تجارت بین المللی به دنبال بزرگ تر شدن اقتصاد جهان، 
جرایم مالی متعددی از جمله پولشویی را به  دنبال داشته است. کارگروه اقدام 
مالی توصیه هایی را برای مبارزه با این جرایم ارائه می دهد، نظرات اعضایش 
را مورد بررسی قرار می دهد و درصدد افزایش پذیرش مقررات برای مقابله با 
پولشویی از کشورها در سراسر جهان است. در حال حاضر، این کارگروه دارای 
37 عضو است. بیشتر اعضای FATF را کشورهای پیشرفته اروپایی و آمریکایی 
تشکیل می دهند. یک کشور برای عضو شدن باید ویژگی های مهمی از جمله 
جمعیت بالا،  تولید ناخالص داخلی قابل توجه، بخش بانکی توسعه یافته و غیره 
داشته باشد. اعضا همچنین باید بر اساس استانداردهای مالی پذیرفته  شده 

عمل کنند و در سایر سازمان های بین المللی مهم عضو باشند.
 راهکار واقعی؟

رئیـس کمـیسیون اقتصادی مجلـــس تــــأکید کـــــــرد: راهکارهای 
جدیدی برای شفافیت اقتصادی به منظور همکاری های منطقه ای وجود دارد 
که می توان این راهکارها را در قالب FATF منطقه ای تعریف کرد. لزومی ندارد 
کشورهای منطقه در قالب FATF که آمریکا و اروپا اداره آن را بر عهده دارند، 
با یکدیگر مبادلات مالی و اقتصادی داشته باشند. پورابراهیمی تصریح کرد: 
اروپا و آمریکا ادعا دارند که ایران هنوز موضوعات مربوط به FATF را عملیاتی 
نکرده است. کشورهای عضو شانگهای با علم به این موضوع، ایران را به عنوان 

عضو دائم پذیرفتند. اگر این موضوع برای کشورهای عضو شانگهای مهم بود، 
عضویت ایران در این سازمان را مشروط به پذیرش FATF می کردند. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: عدم وجود شرط در پذیرش 
ایران در شانگهای و منوط نکردن عضویت ایران به پذیرش FATF به این 
معناست که این سازمان قصد دارد موضوع شفافیت مالی و اقتصادی را در یک 
رویکرد بین دولتی مطرح کند که FATF منطقه ای خواهد بود. وی اضافه کرد: 
این در حالی است که پذیرش FATF حتی در همین شرایط تحریمی فعلی هم 
می تواند تاثیرات مثبت محدودی در اقتصاد کشور داشته باشد. چراکه با خروج 
ایران از لیست سیاه، زمینه انجام بخشی از تراکنش های مالی برای ایران فراهم 
می شود که در پی آن به عنوان مثال امکان بازگشت بخشی از پول های بلوکه 

شده ایران در بانک های جهانی فراهم خواهد شد.«
 خوشحال از مشکلات ایران! 

 به نظر می رسد آنچه پورابراهیمی به عنوان تشکیل FATF منطقه ای از آن 
یاد کرده قابلیت اجرایی نداشته باشد چرا که FATF  یک سازمان با سازوکار 
مشخص است و در منطقه ای که برخی کشورهای آن در صدر فساد اقتصادی 
  FATF و مالی هستند، تشکیل چنین سازمانی با ابعاد کوچکتر از سازمان
اصلی تنها به یک شوخی شباهت دارد. نکته قابل توجه اینجاست که برخی 
کشورهای منطقه از قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF استقبال می کنند 
بنابراین عجیب است که رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از FATF منطقه ای 
صحبت کند. 29 دی سال گذشته ایرنا نوشت: »تصویب لوایح FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت و خروج از لیست سیاه این نهاد، با مخالفت هایی مواجه شده 
است که کارشناسان هشدار می دهند بزرگترین برنده عدم تصویب این لوایح، 
رقبای منطقه ای ایران هستند.« و بهمن آرمان اقتصاددان هم توضیح داده 
بود: » برخی کشورهای منطقه، اکنون جزء بیست قدرت برتر اقتصادی جهان 
حضور دارند. این اتفاق در حالی طی دو سه دهه اخیر رخ داده است که ایران 
نسبت به آنها از جنبه های مختلف، ظرفیت بسیار قوی تری برای رشد اقتصادی 

دارد. وی تصریح کرد: معتقد هستم که در یک دوره هفت تا 1۰ ساله ایران 
می تواند از اقتصادی با حجم سالانه 3۰۰ میلیارد دلار به حجم 2 تریلیون دلار 
برسد. اما متاسفانه جریان هایی که توصیف کردم، مایل به تحقق این موفقیت 
برای ایران نیستند. این کارشناس امور اقتصادی ادامه داد: در نتیجه به اعتقاد 
بنده ترکیب ایجاد شده از فسادهای مالی زودگذر و جریان های سیاسی در 
منطقه باعث شده اند تا اقتصاد ایران در پنج دهه گذشته رشد محدودی داشته 
باشد و امروز با بحران ها و معضلات اقتصادی زیادی مانند حاشیه نشینی، 

بیکاری و تورم مواجه باشیم.« 
 FATF چه شد بالاخره؟

ایران هنوز درگیر پیوستن یا نپیوستن به FATF  است و به نظر می رسد 
طرح ایجاد FATF  منطقه ای از سوی یک نماینده مجلس برای کمک 
به عدم پذیرش FATF است و درصدد هستند تا دولت سیزدهم فارغ از 
باید ونبایدهای FATF  به فعالیت خودش ادامه دهد. ارائه آمارهای اثبات نشده 
یکی از این راهکارهاست به عنوان نمونه یک سایت اصولگرا در گزارشی با تیتر 
»مسأله تراشی حامیان FATF برای دولت سیزدهم«  مدعی می شود: » تاکید 
فراوان جریان های سیاسی بر روی تأثیر برجام و FATF بر روی اقتصاد کشور 
تا جایی پیش  رفته است که جریان های مذکور حل معضلات اقتصادی کشور 
 FATF از جمله کسری بودجه، تورم، کاهش قدرت خرید خانوارها و … را بدون
و برجام ناممکن می دانند. رشد اقتصادی در سال 1399 در شرایطی صورت 
گرفته است که ایران در اسفندماه 1398 به طور کامل در فهرست کشورهای 
اقدام مقابله ای FATF قرار گرفت و همچنین مشاور امنیت ملی رئیس جمهور 
آمریکا در تابستان 1399 اعلام کرد که آمریکا تحریم جدیدی برای اعمال علیه 
اقتصاد ایران ندارد.« نباید فراموش کرد در دولت قبل، رئیس جمهور و وزرا تنها 
موافقان پیوستن ایران به FATF و خروج از لیست سیاه بودند اما حالا جمع 
مخالفان FATF در دولت هم جمع است.  محسن رضایی از مخالفان سرسخت 
پیوستن به FATF است  و چندی قبل گفته بود: »دولت تاکنون تضمین نداده  
که اگر لوایح مرتبط با FATF تصویب شود، FATF عضویت ما را خواهد پذیرفت 
یا خیر، بحث این است که اگر شما این دو اهرم دیپلماسی را از کشور گرفتید، 
آیا چنین تضمینی از طرف مقابل گرفته اید که آنها را قانع کند که ایران عضو 
FATF شود؟« باید منتظر ماند تا مجمع بالاخره به پرونده FATF رجوع و درباره 

آن تصمیم گیری کند.

راهکار یک نماینده مجلس: 

 FATF منطقه ای تشکیل می دهیم!  
     دولت مخالف پیوستن به کارگروه اقدام مالی است؟

این روزها نه انتخاباتی هست و نه رقابتی در میان اصلاح طلبان پس فرصت هست تا گله ها بیان شود 
و تحولات پیش بینی نشده در احزاب رخ دهد. حزب کارگزاران از احزابی است که ابایی از انتشار مسائل 
خود ندارد. دیروز هم عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در رابطه با انصراف مرعشی و طاهرنژاد اعلام 
کرد: آنها هیچ گاه از عضویت حزب انصراف نداده اند. آنها قصد دارند جای خود را در شورای مرکزی 
به جوان ترها واگذار کنند. تدبیر احتمالی آنها متکی به شرایط جدیدی است که حزب تصمیم گرفته 
پوست اندازی کند محمد عطریانفر افزود: رئیس کمیته سیاسی، رئیس شورای مرکزی و دبیرکل در 
این پروسه باید مجددا انتخاب  شوند. در چنین وضعیتی این رفت و شدها بین اعضا به صورت طبیعی 
رخ می دهد، اصلا موضوعی نیست که منشا اختلاف سیاسی و حتی سلیقه ای باشد، علاوه بر این آقایان 
مرعشی و طاهرنژاد از شخصیت های موجه، موثر و سابقه دار و در واقع تکیه گاه بسیاری از نیروهای 
جوان حزب هستند و علاقه مندی آنها این است که نیروهای جوان تر بیایند و مناصب حقوقی حزب را 

عهده دار شوند و یک امر طبیعی است و اصلا دلالت بر هیچ اختلاف سلیقه سیاسی نیست.

سیاست اقتصادی دولت آیت ا...هاشمی تقسیم رفاه در کشور و فاصله گرفتن از طبقاتی شدن ثروت بود که سیاست 
موفقی بود. در آن دولت نرخ فقر کاهش و سازندگی افزایش داشت اما به مرور این سیاست به فراموشی سپرده شد و بر 
تعداد فقرا افزوده شد. محمد هاشمی عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: اصولگرایان در حال حاضر 
همه ارکان دولت و نظام را گرفته اند؛ مجلس، قوه قضائیه، قوه مجریه و نهادهای عمومی همه در اختیارشان است اگر 
بخواهند واقعاً به مردم خدمت کنند و کشور را از مشکلات و بحران ها نجات دهند، راهکارهای آقای هاشمی می تواند 
رافع مشکلات باشد، از بحران ها بکاهد و ما را به طرف توسعه پایدار سوق دهد که فرصت های شغلی در کشور به وجود 
بیاوریم تا مردم از صدقه گرفتن که حال به عنوان یارانه مطرح می شود، فاصله بگیرند، چراکه این طور موارد در دنیا 

مقبولیت ندارد و ملت ایران هم به دنبال این نیست بیاید دائم بسته حمایتی بگیرد.

سوابق زیادی از خودزنی در جریان اصولگرایی در زمانی که به قدرت می رسند، به ثبت رسیده که نمونه آشکار 
آن در دولت احمدی نژاد بود. اصولگرایان به صورت یکپارچه تلاش کردند تا احمدی نژاد رئیس جمهور شود اما 
زمانی که پست و قدرت به آنها نرسید به یکباره منتقد درجه یک آن دولت و مردانش شدند. اکنون هم ظاهرا 
همین مسیر را طی می کنند تا جایی که دیروز امام جمعه مشهد متذکر شد: برخی اوقات مشاهده می کنیم که 
برادران و خواهران انقلابی برای پاسخ دادن به ادعای یک برادر یا خواهر ارزشی دیگر، دست به افشاگری می زنند 
و به گونه ای وارد میدان مناظره می شوند که نتیجه آن با رسوا شدن طرف مقابل همراه است. این دوستان باید 
بدانند که اقدام آن دقیقاً به منزله خودزنی است و پاسخگویی ها چه در فضای حقیقی و چه در فضای مجازی باید 

اولاً منطبق بر رعایت اخلاق و منطق باشد و ثانیاً جهت گیری به سمت دشمنان خارجی داشته باشد. 

تایید استعفاها در حزب 
کارگزاران!

 اصولگرایان لطفامردم صدقه گیر نشوند!
 خودزنی نکنید

گزارش »آرمان ملی«  از رویکرد دولت در انتخاب استانداران:     

 آقای وحيدی! 
بدعت نگذاريد 

 شایسته سالاری به کدام معنا؟  
  امام جمعه اردبیل: برای استاندار جدید 

حتی یک قدم هم بر نداشته ام  


